
شهداي مدافع حرم 
مدافعين عزت،  استقلال و امنيت كشورند 

دفاع مقدس ديگري در جريان اس��ت. هر روز تصاويري از شهداي اين 
دفاع مقدس با عنوان »ش��هيد مدافع حرم«، زينت بخش خيابان ها و 
كوچه هاي ايران اسلامي در شهرهاي مختلف مي شود. آنان كه مي دانند 
اين شهدا در چه مسيري و براي تحقق چه اهدافي گام برداشتند، شوق 
تداوم بخشي راه اين عزيزان به حق پيوسته در وجودشان شعله ور است. 
اما آنان كه با عمق تحولات در منطقه و جنگ هاي نيابتي نظام سلطه 
در كشورهايي چون سوريه و عراق آش��نا نيستند، به طور قطع از خود 

مي پرسند كه اين افراد براي چه به سوريه و عراق رفته اند؟
براي پاسخ به اين سؤال و سؤالات مشابه، به گزاره هاي زير توجه شود:

1 � »رافضي«ه��ا بدانند كه هدف ما تخريب نمادهاي ش��رك آلود در 
نجف، كربلا و سامرا است. بدانيد كه پس از تخريب اين نمادها در عراق، 
به ايران خواهيم آمد و مشهد را با خاك يكسان خواهيم كرد )نمونه اي 
از صدها تهديد داعشي ها و ديگر گروه هاي تكفيري و تروريستي عليه 

شيعيان و ايران(. 
2 � عبدالرحمان السديس، امام جماعت مكه:

الف � مسلمانان گوش فرا دهيد جنگ ما با ايران و شيعه است.
ب � جنگ ما با ايران فرقه اي است، جنگي بين سني ها و شيعيان. جنگ 

ما با شيعيان جنگ بين ايمان و كفر است. 
ج � اولويت ما اكنون جنگ با شيعيان است نه يهوديان.

د � به خدا س��وگند، ما اين جنگ را تا زماني كه آنها روي زمين وجود 
داشته باشند ادامه مي دهيم.

جدي گرفتن اين تهديدات، موقعي اهميتش آشكار مي گردد كه جبهه 
پشت سر گروهك هاي تكفيري و تروريستي را كه در كشورهايي چون 
س��وريه و عراق بحران آفريني مي كنند و به راحتي دس��ت به كشتار 
مسلمانان و غير مسلمانان مي زنند، بشناسيم. پشت سر اين گروه هاي 
تكفيري و تروريستي، يك جبهه غربي، عبري، عربي و تركي قرار دارد. 
هر يك از اضلاع اين جبهه، با اهداف و انگيزه هاي خاص و مربوط به خود، 
با همديگر همگرا و هم افزا شده اند. تمامي اسناد و شواهد، نشان مي دهد 
كه جمهوري اسلامي از اهداف كانوني براي اين جبهه بحران آفرين در 
منطقه است. امريكايي ها مديريت اصلي اين جبهه را در دست دارند. 
دولتمردان ايالات متحده با هدف تسلط بر منطقه راهبردي غرب آسيا، 
جمهوري اسلامي و جريان هاي مقاومت اس��لامي و بيداري اسلامي 
را، سه مانع مهم بر سر راه تحقق اين هدف مي دانند. نظام سلطه مانع 
اصلي را در اين ميان بر س��ر راه خود، جمهوري اسلامي دانسته، براي 
آسيب رساندن به جمهوري اسلامي با سرمايه گذاري هاي كلان چنين 
جبهه اي را در منطقه عليه ايران شكل داده است. بنابراين با اندك تأمل 
در اهداف دست اندركاران پشت صحنه حركات تروريستي در منطقه، 
به راحتي مي توان دريافت كه آنان استقلال، عزت و امنيت ايرانيان را 
نشانه گرفته اند. اين دش��منان به دليل اينكه در شرايط كنوني جرئت 
حمله نظامي مستقيم به ايران را ندارند، با به راه انداختن جنگ نيابتي 
در منطقه، به دنبال فرو ريختن متحدين منطقه اي ايران مانند دولت 
سوريه،  دولت عراق و حزب الله لبنان، با هدف تضعيف موقعيت جمهوري 
اسلامي در منطقه هستند. امريكايي ها بر اين تصور هستند كه از طريق 
همين گروه هاي تروريس��تي، با دامن زدن به اختلافات شيعه و سني، 
مي توان پس از زدن بازوهاي منطقه اي ايران، جمهوري اس��لامي را از 
درون بي ثبات ساخت و امنيت داخلي آن را با جنگ فرقه اي بر هم زد. 
استكبار با اين نقشه شيطاني، به دنبال بي ثبات سازي تمامي كشورهاي 
اس��لامي همس��و با ايران در منطقه و خصوصاً جمهوري اس��لامي از 
يك طرف و ايجاد حاش��يه امن براي دولت غاصب و كودك كش رژيم 
صهيونيس��تي و ديگر دولت هاي مرتجع و وابس��ته عرب در منطقه از 
طرف ديگر اس��ت. با توجه به آنچه آمد، موضوع به طور كامل روش��ن 
اس��ت كه چرا بايد نيروهايي از اي��ران به كمك س��وري ها و عراقي ها 
بش��تابند و با كمك هاي مستش��اري به آنان براي مبارزه با گروه هاي 
تكفيري و تروريس��تي، از جان مايه بگذارند. فلسفه اين رفتن، دفاع از 
حريم اهل بيت و عتبات عاليات از يك طرف و دفاع از عزت، استقلال و 
امنيت ايرانيان از طرف ديگر است. اگر اين پرچمداران عزت مسلمين و 
مدافعان استقلال و امنيت كشور، امروز در سوريه و عراق به جنگ با اين 
فريب خوردگان و مزدوران در اختيار نظام سلطه نروند، فردا با همين 
گروه هاي تكفيري، بايد در داخل مرزهاي جغرافيايي ايران مبارزه شود. 
اين واقعيتي است كه نمي توان آن را ناديده انگاشت يا از آن فرار كرد. 
همان طور كه جنگ تحميلي در س��ال 1359، واقعيتي بود كه ملت 
ايران با خلق حماسه هاي بزرگ و تقديم بيش از 200 هزار شهيد و 300 
هزار جانباز و دهها هزار آزاده، توانست آن را به دفاع مقدس و يك دوران 
پرافتخار تبديل كند، امروز هم بايد در پرتو همان بصيرت و هوشمندي، 
ملت ايران اين جنگ نيابتي را به يك دفاع مق��دس و دوران پرافتخار 
ديگري تبديل كند. شهداي اين دفاع مقدس، نه تنها در رديف همان 
شهداي دفاع مقدس هشت ساله هستند، بلكه امتيازات ديگري دارند. 
اين حقيقت در كلام رهبر فرزانه انقلاب اسلامي در ديدار خانواده  هاي 
شهداي مدافع حرم اينچنين تبيين شده است: »حقيقتاً همه شهداي 
شما، هم خانواده ها، پدران، مادران و فرزندان آنان، حق بزرگي بر گردن 
همه ملت ايران دارند. اين شهدا امتيازاتي دارند، يكي اين است كه اينها 
از حريم اهل بيت در عراق و سوريه دفاع كردند و در اين راه به شهادت 
رس��يدند. ... امتياز دوم اين شهداي شما اين اس��ت كه اينها رفتند با 
دشمني مبارزه كردند كه اگر اينها مبارزه نمي كردند اين دشمن مي آمد 
داخل كشور .... اگر جلويش گرفته نمي شد ما بايد اينجا در كرمانشاه و 
همدان و بقيه استان ها با اينها مي جنگيديم و جلوي اينها را مي گرفتيم. 
در واقع اين شهداي عزيز ما جان خودشان را در راه دفاع از كشور، ملت، 
دين و انقلاب اسلامي فدا كردند. امتياز سوم هم اين است كه اينها در 
غربت به شهادت رسيدند. اين هم يك امتياز بزرگي است. اين هم پيش 

خداي متعال فراموش نمي شود.«

احمد توكلی:  دولت پذيرفته 
رفع تحريم حلال همه مشكلات نيست

دول�ت عقي�ده داش�ت ك�ه برج�ام نجات بخش كش�ور اس�ت 
ول�ي اكن�ون ب�ه اي�ن نتيج�ه رس�يده ك�ه اينگون�ه نب�وده و 
رف�ع تحريم ه�ا ح�ل كنن�ده هم�ه مش�كلات كش�ور نيس�ت. 
احمد توكلي در گفت و گو با مهر اظهار داشت: دولت براساس تحليلي 
كه مبتني بر نظرات برخي مش��اورينش است، حل مس��ائل كشور را 
وابسته به سياست خارجي مي داند و به همين خاطر اصرار داشت كه 
برجام، نجات بخش كشور است اما اكنون به اين نتيجه رسيده كه رفع 
تحريم همه مشكلات را حل نمي كند و اين حرف درستي است كه قبلا 
به آن اعتنا نمي شد. وي بيان كرد: سياست خارجي و رشد برون زا و مدل 
رشد محور از جمله مشكلاتي اس��ت كه اين دولت به آن ها مبتلاست 
و با وجود اينكه تلاش مي كند مسائل حل نمي شود. وي افزود: دولت 
اهميت زيادي براي سياست خارجي قائل است و نظم نوين جهاني را 
پذيرفته است در حالي كه انقلاب اسلامي اين موضوع را بر نمي تابد و 
بايد رويكرد كشور را در اين مسئله مشخص كرد. نماينده مردم تهران در 
مجلس شوراي اسلامي با اشاره به سخنان اخير رئيس مجمع تشخيص 
مصلحت نظام در مورد نتايج احراز صلاحي��ت كانديداهاي انتخابات 
مجلس خبرگان اظهار داشت: اين سخنان مبناي ديني و منطقي ندارد 

و از روي احساسات بيان شده است. 
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روحاني: تفكر فمنيستي را قبول نداريم
رئي�س  جمهور اس�اس آغ�از اعتدال 
را انديش�ه و فك�ر دانس�ت و گف�ت: 
اعت�دال تنه�ا ي�ك روش، من�ش و 
ش�عار نيس�ت، بلك�ه ي�ك بين�ش، 
مس�ير تفك�ري و گفتم�ان اس�ت و 
امروز باي�د اين گفتم�ان را احيا كنيم. 
به گزارش رسا، حجت الاسلام روحاني روز 
گذشته در همايش ملي »زنان، اعتدال و 

توسعه« با اشاره به اينكه امكان ندارد كش��وري در مسير توسعه قرار 
بگيرد و 50 درصد جمعيت آن ناديده گرفته شوند، اظهار داشت: بايد 
حضور و توانمندي بان��وان را باور كنيم و بدانيم كه بانوان كش��ورمان 
نيز در علم، دانش، اقتصاد، سياس��ت و هنر همانن��د مردها مي توانند 

نقش آفرين باشند. 
روحاني در ادامه همه را به هوش��ياري مضاعف در آس��تانه انتخابات 
توصيه و اضافه كرد: اگر چه گاهي اوقات انتخاب بسيار دشوار مي شود، 
اما همه بايد در هر شرايطي هفتم اسفند پاي صندوق انتخابات حاضر 

شويم.
 انتخابگري يك وظيفه و مس��ئوليت بزرگ اس��ت و مي دانيم كه اگر 
حضور داشته باشيم، نفعي ولو اندك را به دست خواهيم آورد اما با عدم 
حضور حتماً زيان خواهيم برد و معلوم اس��ت كه در چنين شرايطي، 
نفع كم را انتخاب خواهيم كرد. زنان در اين عرصه نيز رسالت بزرگي 
بر دوش دارند و بايد به مانند هم��ه عرصه ها در اين عرصه نيز حضور 
چشمگير و مؤثر خود را ايفا كنند. رئيس  جمهوري در بخش ديگري 
از سخنان خود با تبريك ايام دهه فجر و با اشاره به اينكه بانوان ايران از 
روز اول نهضت اسلامي در صف مقدم مبارزه و نهضت حضور داشتند، 
گفت: آنگاه كه خيل اجتماعات مردم براي پيروزي نهضت اسلامي، 
خيابان هاي كشور را زينت بخش��يده بود در همه آن صحنه ها زنان 
نقش پررنگ و فعالي داش��تند. رئيس  جمهوري در ادامه با اشاره به 
اينكه زنان ايراني براي ورود به عرصه هاي آموزشي مشكلات فراواني 
را پشت سر گذاشتند تا بتوانند به دانشگاه ها و مراكز تحقيقاتي وارد 
شوند، گفت: خوش��بختانه در جامعه امروز نس��بت به نقش زنان در 
زمينه آموزش��ي و بهداش��ت و درمان تقريبا فاصله جنسيتي وجود 
ندارد و بانوان كش��ورمان در همه اين عرصه ها در كنار مردان حضور 
چش��مگير و فعالي دارند. روحاني با تأكيد بر اينكه تفاوتي بين زن و 
مرد وجود ندارد، اظهار داشت: ما تفكر فمينيستي را قبول نداريم، اما 

تحجر را هم نمي پذيريم. 

هاشمي، اصلاح طلبان و انتخابات )10(
سعيد حجاريان بي توجهي به مردم و نيازهاي آنها را يكي از شاخص هاي 
شخصيت هاشمي و دولت متبوع وي مي داند و بر زمين ماندن نيازهاي 
سياس��ي-فرهنگي م��ردم در دوران حاكميت كارگ��زاران را گناهي 

نابخشودني مي شمرد. 
»بنابراين با برنامه دوم توسعه طبقه اجتماعي جديدي شكل مي گرفت 
كه از نظر اقتصادي توانمند تر ش��ده بود اما از نظر فرهنگي و سياسي 

پاسخي به نياز هايش داده نمي شد؟ 
بله. البته شايد مي ش��د. اگر با سرعت كمتري پيش مي رفتند احتمال 

تحقق آن وجود داشت، يعني آهسته تر و مطمئن تر. 
 يعني شما معتقديد كه شتاب آنها زياد بود؟ 

 بله، شتاب داشتند. تك نرخي كردن ارز خيلي ضربه زد. 
چرا؟ 

نمي دانم. مثلاً مي خواستند يك شبه ارز را تك نرخي كنند. آقاي هاشمي 
يك كار ديگر هم كرد كه به نظر من خوب بود، ش��بيه   همان كاري كه 
كنان اورن، رئيس جمهور سابق تركيه انجام داد. او نظامي ها را وارد كار 
اقتصادي كرد. آقاي هاشمي هم گفت ما بايد مديريت كارخانه ها را به 
س��پاهي ها بدهيم. بدين ترتيب آنها را وارد اقتصاد كنيم تا آنها پس از 

بازگشت از جنگ احساس غبن نكنند.«)1(
 سيدمحمود عليزاده طباطبايي با اش��اره به تلاش هاي جريان مدعي 
اصلاح طلبي براي حذف هاشمي از عرصه سياسي كشور به تحركات 
س��عيد حجاريان پرداخته و در خلال اينكه محسن هاشمي پيشنهاد 
من براي مديريت ش��هرداري تهران بوده، اظهار مي كند: » متأسفانه 
اين مس��ائل بوده و الآن من مي دان��م در بين اصلاح طلب��ان آدم هاي 
مغرض بسيار زياد است. در شوراي شهر اول، اولين شهرداري كه جبهه 
مشاركت پيشنهاد داد همين آقاي دانش آشتياني بود كه به عنوان وزير 
پيشنهادي علوم دولت روحاني معرفي شده است. خود من با اين موضوع 
مخالفت كردم اما گفتند يعني چي؟ مشاركت اصرار دارد كه حتماً يكي 
از مشاركت شهردار شود اما خب شهردار تهران بايد خصوصياتي داشته 

باشد. ما ايستاديم و نگذاشتيم اين طور شود. «)2(
طباطبايي ادامه مي دهد: »پيش��نهاد من محسن هاشمي بود. با آقاي 
نوري صحبت كردم و گفتم شايسته ترين فرد براي شهردار شدن محسن 
هاشمي اس��ت. . . ما نياز به حمايت آقاي هاشمي داريم. از طرف ديگر 
با جرياني مواجهيم كه ما را مي زنند اگر محس��ن را بگذاريم به عنوان 
شهردار، هم شهرداري خوب اداره مي شود و هم محسن شوراي شهر را 
قبول دارد و مطيع شوراي شهر مي شود. آقاي نوري گفت من حرفت را 
قبول دارم ببين مي توانيد رأي بگيريد. من رفتم با فروزش، عطريانفر و 
چند نفر ديگر مثل امير عابديني صحبت كردم. با خانم وسمقي صحبت 
كردم گفت بايد موافقت سعيد )حجاريان( را جلب كني. به سعيد گفتم 
ما مي خواهيم محسن را پيشنهاد كنيم اما سعيد]حجاريان[ گفت ما 
هزينه كرديم تا هاشمي را حذف كرديم شما مي خواهيد دوباره هاشمي 

را احيا كنيد؟ اين عين جمله سعيد بود. «)3(
 سيدمحمود عليزاده طباطبايي در ادامه مصاحبه خود از سرانجام تقابل 
سعيد حجاريان و عباس عبدي با هاش��مي رفسنجاني سخن به ميان 
مي آورد؛ »الآن هم پش��ت آقاي هاشمي پنهان ش��ده اند. خب ببينيد، 

هاشمي هاشمي است. هاشمي تغيير نكرده است. «)4(
»پس چرا آقاي هاشمي يادش رفته كه همين امثال سعيد بودند كه ... 
هاشمي همه اينها را مي داند ولي با هيچ كس دشمن نيست و حال كسي 
را نمي گيرد. تنها بحثي هم كه درباره هاشمي مطرح است و اتهامي كه 
به هاشمي مي زنند، بحث مهندس سحابي است. چون در اين قضيه هم 

واقعا آقاي هاشمي مي گويد من نگفتم كه روي او را كم كنيد. 
 در خاطراتش اين مطالب را نوشته است. مي گويد رويش را كم كنيد 

)نقل به مضمون(.
نه چنين چيزي نيست. «)5(

طباطبايي در ادامه گفت وگوي خود زنداني كردن عباس عبدي توسط 
هاشمي را هم رد مي كند؛

»عباس عبدي را هم به زندان انداخت. 
نه. هاشمي كسي را زندان نينداخت. دستگاه امنيتي اقدام مي كرد اما 
هاشمي نيامد دفاع كند. هاشمي آن روز، هاشمي اين روز نبود. بالاخره 
آدم ها تغيير مي كنند. امام هم تغيير كرد. سال 42 يكي از اعتراض ها 
اين بود كه چرا به زنان حق رأي داديد ولي امام سال 57 امام سال 42 
نبود. اوضاع تغيير كرد. اصلا اجتهاد يعني همين كه متناسب با اوضاع و 

احوال بتوانيد استنباط كنيد و حكم خدا را پياده كنيد. «)6(
1. مصاحبه سعيد حجاريان با سايت پژوهشي تاريخ ايراني

2. مصاحبه سيد محمود عليزاده طباطبايي با تسنيم، 93/08/26
3. همان 
4. همان

5. همان 
6. همان 

    خبر     

وروددستگاهقضابهماجرايهجمهبهشوراينگهبانمردمبهوكيلالدولههارأينميدهند

سردارسلامی:اعزامنيرويسعوديبهسوريهلطيفهسياسياست

عض�و ش�وراي مرك�زي جامعه 
روحانيت مب�ارز با بي�ان اينكه 
مردم به اين آگاهي رسيده اند كه 
نبايد به وكيل الدوله ها رأي دهند، 
گفت: قانونگذار بايد مردمي باشد  
و  وام دار گ�روه خاصي نباش�د. 
حجت الاسلام حس��ين ابراهيمي 
در گفت وگو با تسنيم با بيان اينكه 

ليستي كه وكيل الدوله ها در آن باشند، مردم در 
انتخابات مجلس به آنها رأي نخواهند داد، گفت: 
نمايندگاني كه وام دار گروه يا جرياني باشند، قطعاً 
در انتخابات هفتم اسفند موفق نخواهند بود زيرا 
مردم ايران با گذشت 37 سال از انقلاب اسلامي به 
تمامي امور واقفند و بصيرت و آگاهي مناسبي از 
وضعيت كشور پيدا كرده اند. وي با تأكيد بر اينكه 
مجلسي مطلوب است كه مردمي باشد، ادامه داد: 
وكيل الدوله ها اگر نماينده مجلس شوند، قطعاً به 
فكر مردم نخواهند بود زيرا وام دار جريان يا گروه 

خاصي هستند كه مردم ايران نيز به 
خوبي بر اين امر واقف هستند و از 
اين رو هيچ گاه به اينگونه ليست ها 
رأي نمي دهن��د. ابراهيمي با بيان 
اينكه مردم مجلس��ي مي خواهند 
كه مدافع حقوق آنها باشد، افزود: 
افراد و چهره هايي بايد وارد مجلس 
دهم شوند كه دلسوز مردم و پيگير 
مطالبات آنها باشند. وي با تأكيد بر اينكه اگر افراد با 
حمايت جريان و گروهي خاص وارد مجلس شوند 
از رانت اس��تفاده كرده اند، تصريح كرد: استفاده 
از رانت به نفع مردم و به صلاح كش��ور نيس��ت. 
ابراهيمي با بيان اينكه نمايندگان در خانه ملت 
به واقع بايد نماينده مردم باش��ند، گفت: اگرچه 
مردم هيچ گاه ب��ه وكيل الدوله ها رأي نمي دهند 
و بازبيني تاريخي اين نكته را آش��كار مي كند اما 
وام دار بودن نمايندگان ملت در خانه ملت به صلاح 

كشور نيست. 

معاون اول ق�وه قضائيه، توهين 
به نهاده�اي قانوني و ش�وراي 
نگهبان را تخلف و جرم دانست و 
از تشكيل پرونده براي متخلفان 
در دس�تگاه قض�ا خب�ر داد. 
حجت الاسلام محس��ني اژه اي در 
برنامه نگاه يك، با اشاره به انتخابات 
هفتم اس��فندماه اظهار داشت: به 

اميد خدا اين انتخاباتي كه ملت ما در پيش دارد، 
همانند انتخابات هاي گذشته پرشور و در كمال 
آرام��ش و امنيت خواهد بود و م��ردم نيز مراقب 
شيطنت هاي بيگانگان هستند. وي در ادامه توهين 
به نهادهاي رسمي و قانوني كشور را جرم دانست 
و تأكيد كرد: بسياري از اين موارد ضرورتي ندارد 
حتماً شكايت خصوصي باشد، برخي ممكن است 
جنبه عمومي داشته باشد و دادستان ورود مي كند 
اگر كسي به مسئولان انتخابات مثل وزارت كشور 
و شوراي نگهبان توهين كند، نيازي به شكايت 

خصوصي ندارد. وي در پاس��خ به 
سؤالي درباره جار و جنجال هايي كه 
برخي در پي عدم احراز صلاحيت 
يك فرد راه انداخته بودند، گفت: در 
هفته هاي اخير برخي حرف ها زده 
شد، گاهي از زبان مسئولان و نهادها 
و افرادي كه ادعايي هم دارند، اينها 
مي تواند مصداق تش��ويش اذهان 
عمومي و مصداق توهين و تحريك افراد باش��د 
براي دست زدن به برخي اقدامات خلاف قانون. 
سخنگوي دستگاه قضا خاطرنش��ان كرد: براي 
اين گونه امور پرونده تشكيل مي ش��ود، اسناد و 
مدارك جمع آوري و به وقتش برخورد مي شود، 

حتي اگر جزو مسئولان باشند. 
محسني اژه اي يادآور شد: اگر با ضعيف برخورد و با 
قوي برخورد نشود مشكل ايجاد مي شود، ما زماني 
مي توانيم ادعا كنيم كه دستگاه قضاي اسلامي 

هستيم كه تبعيض قائل نشويم. 

مس�ئله اعزام ني�روي زمين�ي س�عودي ها به 
س�وريه بي�ش از آنك�ه ي�ك واقعي�ت ميداني 
و خارج�ي باش�د، يك لطيفه سياس�ي اس�ت. 
سردار سرتيپ حسين س��لامي، جانشين فرمانده 
كل س��پاه در برنامه گفت وگوي ويژه خبري افزود: 
پيروزي هاي اخير در س��وريه مع��ادلات ميداني و 
اس��تراتژيك در منطقه را تحت تأثير ق��رار داد. وي 
افزود: امروز ملت و نظ��ام ايران به عنوان يك قدرت 
محوري در مع��ادلات پيچيده منطق��ه اي با دامنه 
جهاني حضور دارد و هيچ ميز مذاكره اي نيست كه 
ايران به عنوان قدرت محوري در آن حاضر نباش��د. 
سردار سلامي گفت: ايران نه تنها تمركز استراتژيك 
دش��منان بر محيط پيراموني خ��ود را از بين برده، 
استراتژي هاي آنان در منطقه را هم مختل كرده است. 

وي در پاسخ به سؤالي درباره احتمال حضور نيروي 
زميني عربستان در سوريه افزود: برآوردهاي واقعي از 
قدرت نظامي عربستان از افكار عمومي جهان پنهان 
نيست. جانشين فرمانده كل سپاه گفت: عربستان در 
يك جنگ نابرابر با همراهي يك ائتلاف در حالي كه 
تمام شاخص هاي ظاهري غلبه بر رقيب را در اختيار 
دارد در برابر مردم يمن، ناكام بزرگ اس��ت. سردار 
سلامي افزود: وقتي عربس��تان براي نبرد زميني با 
يمني ه��ا نيروهايي را از اقصي نق��اط جهان اجير و 
يك جنگ اجاره اي زميني را دنبال مي كند و وقتي 
رژيم آل  سعود، امنيت داخلي عربستان را با مأموريت 
چند تيپ از يك كشور ديگر منطقه انجام مي دهد، 
آيا ظرفيتي از نظ��ر قدرت زميني ب��راي اين رژيم 
باقي مي ماند كه در يك صحنه وسيع پر مخاطره و 

سهمگين مانند سوريه بخواهد نيرو اعزام كند؟
سلامي اعلام اين خبر را در راستاي عمليات رواني با 
اهداف مشخص و ازجمله اوهام و آرزوهاي سعودي ها 
دانست و افزود: سعودي ها مي خواهند با اين خبرها 
از نظر ظاه��ري خود را به عنوان ي��ك عامل مبارزه 
با تروريسم نشان دهند و فش��ارهايي را كه بر آنان 
به خاطر جنگ يمن پيش آم��ده كم كنند و خود را 
قدرتي در جهان عرب به نمايش بگذارند اما واقعيت 
با آنچه آنان در ذهن دارند 180 درجه متفاوت است. 
وي با بيان اينكه سياست هاي جمهوري اسلامي ايران 
هم نسبت به گذشته تغيير نخواهد كرد، افزود: نظام 
سوريه نقطه برخورد و تلاقي راهبردها و سياست هاي 
برون و درون منطقه اي است كه مي خواهد زنجيره 
مقاومت اسلامي را در منطقه از هم بگسلد، كشورهاي 

صاحب قدرت را تجزيه كند تا معماهاي امنيتي رژيم 
صهيونيستي حل شود و احساس عطش قدرت يابي 
برخي كش��ورها س��يراب گردد. وي گفت: توطئه 
ويرانگر در جهان اسلام در حال اجراست كه اگر در 
صدد خنثي سازي آن نباشيم به طور پلكاني اتفاق 
خواهد افتاد. جانش��ين فرمانده كل سپاه افزود: اگر 
صهيونيست ها، سعودي ها و امريكايي ها در اين نبرد 
بتوانند پيروز شوند، پس از سوريه به سراغ لبنان و 
سپس عراق خواهند رفت و بعد به ايران خواهند آمد. 
سردار سلامي گفت: نيات دشمنان را كامل و دقيق 
درك كرده ايم و حركات آنان را تشخيص داده ايم و 
هرگز به انتظار حوادث نمي نشينيم و تلاش مي كنيم 
تا رفتارهاي آنان را در نقاط آغاز متوقف و نابود كنيم. 

دكتر يدالله جواني

     چهره ها

از آغاز ش��روع رون��د برگ��زاري انتخابات مجلس 
شوراي اسلامي و مجلس خبرگان رهبري تاكنون 
حضور آزادانه در جريان رقابت ها يكي از مهم ترين 
دغدغه هاي طرفداران جناح هاي مختلف بوده است.  
از همان آغاز، بحث تأييد صلاحيت ها و بررس��ي 
آن از س��وي ش��وراي نگهبان يكي از چالش هايي 
عنوان مي شد كه خود را در جريان انتخابات نشان 
خواهد داد.  اين نگراني از همان ابتدا خود را در قالب 
سخنراني ها و اظهارنظر اصلاح طلبان و حتي دولت 
نشان داد.  شايد اگر كمي به عقب نگاه كنيم، بتوانيم 
نقاط مهمي را بيابيم كه در آنها اين نگراني به صورت 
مستقيم و غيرمستقيم بروز و ظهور داشته است. از 
زير سؤال بردن نقش ش��وراي نگهبان تا كم شور و 
شوق برگزار شدن انتخابات كه تمام آنها با نگاهي به 

اخبار مختلف قابل مشاهده است. 
     نگراني هايي كه از مدت ه�ا پيش خود را 

نشان داد
شايد زماني كه حسن روحاني رئيس جمهور اسلامي 
ايران بر نقش دولت در اجراي انتخابات تأكيد كرد، 
مناقشه اي را به راه انداخت كه از همان زمان بسياري 
بر منش��أ انتخاباتي داش��تن آن صحه گذاشتند؛ 
مناقشه اي كه البته هيچ نتيجه اي جز تأكيد بر نقش 

نظارت شوراي نگهبان نداشت. 
روحاني در اواخر مردادماه و در نشس��ت مشترك 
هيئت دولت و اس��تانداران گفت: م��ا جايي را در 
كش��ور نداريم كه بخواهد افراد صالح و دلس��وز را 
كه مي خواهن��د با اس��تفاده از تجربيات ش��ان به 
كشور خدمت كنند، حالا از هر جناحي كه باشند، 
ردصلاحيت كند. تمام گروه ها و دسته جات سياسي 
قانوني مورد احترام هس��تند. هم��ه از نظر دولت 
برابرند و آن جايي كه بايد بگويد فردي براي شركت 

در انتخابات صالح اس��ت يا نه هيئت هاي اجرايي 
هس��تند و ما هيئت اجرايي نداريم كه يك جناح 
را تأييد صلاحيت كند و يك جن��اح ديگر را تأييد 

صلاحيت نكند. 
وي افزود: ش��وراي محترم نگهبان ناظر اس��ت نه 
مجري. مجري انتخابات دولت است. دولت مسئول 
برگزاري انتخابات است و دستگاهي هم پيش بيني 
شده كه نظارت كند تا خلاف قانون صورت نگيرد. 
شوراي نگهبان چشم است و چشم نمي تواند كار 
دست را بكند، نظارت و اجرا نبايد مخلوط شوند بايد 

به قانون اساسي كاملاً توجه كرده و عمل كنيم. 
در همان زمان اين س��خنان روحاني واكنش هاي 
فراواني را برانگيخت، به گونه اي كه حتي رؤس��اي 
س��اير قوا نيز بر اين نكته تأكيد كردند كه وظيفه 
شوراي نگهبان نظارت استصوابي است و هيچ گونه 
خدشه اي نيز نمي توان بر آن وارد كرد. البته رئيس 
جمهور هم در نهايت بر اين نكته صحه گذاشت و از 
جمله در مراسم روز دانشجو به اين نكته اشاره كرد 
و گفت: »نظر من درباره شوراي نگهبان نظر قانون 
اساسي است. قانون اساسي شوراي نگهبان را ناظر 

مي داند و ما نيز آن را ناظر مي دانيم.« 
با وجود آنكه به نظر مي رسيد كه اين مسئله ختم به 
خير شده باشد، اما همه انتظار مي كشيدند تا آوردگاه 
اصلي در جريان رقابت هاي انتخاباتي و به خصوص با 

بحث رد صلايت ها بار ديگر مطرح شود. 
    انتقادها آغاز مي شود

با اين وجود مراكز ثبت نام براي داوطلبان انتخابات 
مجلس و مجلس خبرگان رهبري شاهد استقبال 
بي نظيري ب��ود كه برخي تحليل ه��ا در خصوص 

نهضت ثبت نام را تأييد مي كرد. 
طبق آمار وزارت كش��ور نزديك به 12 هزار نفر در 

انتخابات مجلس شوراي اسلامي شركت كردند كه 
همين تعداد نيز فشار بي سابقه اي را براي بررسي 
صلاحيت ها با وجود آورد، به گونه اي كه بسياري از 
كانديداها به گزينه اي به نام عدم احراز روبه رو شدند. 
در حقيقت عدم احراز ميوه حضور بي سابقه براي 
شركت در انتخابات مجلس شوراي اسلامي بود و 
همين نكته در ادامه س��بب شد فشار بي سابقه اي 
به شوراي نگهبان وارد شد.  در همان ابتدا حسين 
مرعش��ي از اعضاي حزب كارگزاران با اشاره به رد 
صلاحيت هاي شوراي نگهبان، آن را در طول انقلاب 
اس��لامي بي س��ابقه عنوان كرد و گفت: بي سابقه 
ترين رد صلاحيت ه��ا از ابتدای انق��لاب تاكنون 
شاهد هستيم. انتظار داشتيم هيئت هاي نظارت 
رهنمودهاي رهبري در خصوص انتخابات را مدنظر 
قرار مي داد.  وي افزود: از هيئت هاي نظارت بسيار 
گله منديم و اميدواريم رئيس جمهور به اين موضوع 
ورود پيدا كن��د.  رئيس جمهور هم در س��خناني 
كه برخي آن را واكنش مس��تقيم به رد صلاحيت 
كانديداهاي ش��وراي نگهبان مي دانستند، گفت: 
مجلس نامش خانه ملت است نه خانه يك جناح، 
بگذاريم خانه ملت، آيينه واقعي ملت باشد و متعلق 
به همه مردم، و البته در اين ميان، جناح ها و احزاب 
مختلف بايد بهترين ها را به مردم معرفي كنند و بايد 
بر امر انتخابات هم نظارت شود، اما معيار در همه اين 
مراحل بايد قانون باشد. اگر قرار باشد يك جناح در 
انتخابات حضور داشته باشد و جناح ديگر نه، ديگر به 

چه دليل انتخابات برگزار مي كنيم؟
هاش��مي رفس��نجاني هم در ادامه طي سخناني 
از برخي رد صلاحيت ها به ش��دت انتق��اد و آن را 
جلوگيري از به وج��ود آوردن انتخابات آزاد عنوان 

كرد. 

وي در سخناني بي سابقه در مراسم بزرگداشت ورود 
حضرت امام به ايران گفت: قبول دارم كه نمي شود 
12 هزار نفر براي مجلس ثبت ن��ام كنند و همه با 
هم در انتخابات به رقابت بپردازن��د اما راهش اين 
است كه پيش از انتخابات قانوني بگذاريم و بگوييم 
كساني كه مي خواهند نامزد شوند بايد يك سري 
شرايط از جمله تعدادي امضا از برخي علما و مردم 
داشته باشند و برخي از متخصصين صلاحيت آنها 

را تأييد كنند. 
نبايد بگذاريم ثبت نام كنند و اص��لًا فرصت براي 
بررسي پرونده شان نداشته باشيم و پرونده آنها را 
بررسي نكنيم و در نهايت به آنها بگوييم كه صلاحيت 
شما احراز نشده اس��ت. اين راه و ش��يوه درستي 
نيست.  با اين حال از همان زمان اين بحث به صورت 
جدي مطرح ش��د كه در مرحله اعتراضات امكان 
اعلام صلاحي��ت برخي از رد صلاحيت ش��دگان 

وجود دارد. 
    اصلاح طلبان جواب اعتماد نظام را چگونه 

خواهند داد
با پايان زمان بررسي انتخابات روشن شد كه حداقل 
20 درصد به تعداد تأييدصلاحيت شدگان اضافه 
شده است. البته در اين ميان باز هم آمار مختلفي در 
اين باره اعلام می شد اما سيامك ره پيك عضو  هيئت 
مركزي نظارت بر انتخابات به اين نكته اشاره كرد كه 
حداقل 1500 نفر ديگر به تأييد صلاحيت شدگان در 

جريان بررسي ها اضافه مي شود. 
از همين رو ب��ود كه برخي خبرگزاري ها اس��امي 
تعدادي از اصلاح طلباني را كه صلاحيت آنها تأييد 
شده بود منتشر كردند. با اين تفاسير به نظر مي رسد 
بهانه هايي كه اصلاح طلبان در خصوص عدم حضور 
جدي در انتخابات طرح مي كردند، عملا بي معنا 
مي شود.  اصلاح طلبان در حالي كه پيش از آن ادعاي 
عدم امكان رقابت جدي در انتخابات را داشتند، حالا 
بايد براي حضور جدي در انتخاب��ات برنامه ريزي 
كنند و خود را در معرض محك جدي افكار عمومي 
قرار دهند. از س��وي ديگر نظرسنجي هاي منتشر 
شده در خصوص ميزان مشاركت مردم در انتخابات 
حاكي است كه ميزان مشاركت به بيش از 80 درصد 

رسيده است. 
طبيعي است كه در چنين شرايطي بايد اين نكته را 
در نظر گرفت كه برگزاري اين انتخابات با اين سطح 
از مشاركت مي تواند سبب تقويت چشمگير نظام 
در اين شرايط شود. با وجود برخي سوابق غيرقابل 
قبول اصلاح طلبان در فتنه 88 نظام بار ديگر به آن ها 
اعتماد كرد. حالا بايد ديد آنها جواب اين اعتماد را بار 

ديگر چگونه خواهند داد. 
تأييد صلاحيت بيش از شش هزار نفر از داوطلبان 
انتخابات مجلس دهم كه به اعتقاد ناظران سياسی 
نمايندگان همه جريان های سياسی درون نظام را در 
خود جای داده است را می توان پايانی بر نق زنی های 

انتخاباتی عنوان كرد. 

طبيعي است كه در چنين شرايطي بايد 
اين نكته را در نظر گرفت كه برگزاري 
اين انتخابات با اين سطح از مشاركت 
مي تواند سبب تقويت چشمگير نظام 
در اين شرايط ش�ود. با وجود برخي 
سوابق غيرقابل قبول اصلاح طلبان در 
فتنه 88 نظام بار ديگر به آن ها اعتماد 
كرد. ح�الا بايد ديد آنها ج�واب اين 
اعتماد را بار ديگر چگونه خواهند داد 

اصلاح طلبان اين بار جواب اعتماد نظام را چگونه خواهند داد

پاياني بر نق زني ها
 مهدي پورصفا

   تحليل


